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Uvedenie do problematiky druhej 
debaty 

 

 

Téza: Táto vláda by posielala najlepších učiteľov 
do najslabších škôl. 

 

 Problematika skvalitnenia školstva je jednou z tých 
politík, ktoré veľmi často rezonujú vo verejnom priestore. 
Najrôznejší aktéri podsúvajú do verejného diskurzu 
množstvo hypotetických opatrení, od partikulárnych 
až po komplexné, od ktorých si sľubujú zlepšenie 
súčasného stavu vzdelávacieho procesu. Aj napriek tomu, 
že väčšina z nich nebude pravdepodobne nikdy 
zrealizovaná, časť predstavuje zaujímavú matériu 
pre akademickú debatu. Ako isto uzná väčšina z nás, 
súčasný stav vzdelávania na úrovni základných 
a stredných škôl v našom priestore, o ktorých primárne 
pojednáva nasledujúca debata, je príliš zaťažený 
dedičstvom režimu spred roku 1989 a potrebuje 
zlepšenie. Na druhú stranu je ale každé verejné opatrenie 
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v istom zmysle lotériou a až jeho aplikácia ukazuje, 
či skutočne generuje požadované výstupy alebo naopak 
ešte viac zhoršuje začiatočný stav. 

 Školstvo je pre akademickú debatu skvelou oblasťou, 
pretože s ňou má, vďaka školskej dochádzke, každý 
dlhoročnú skúsenosť na vlastnej koži. Debatéri tak často 
môžu stavať na vlastnej praxi, ktorá dokáže nahradiť 
výskum potrebný pre iné tematické oblasti, 
čo v konečnom dôsledku prispieva k ich kvalitnejšej 
argumentácii. 

 Pre dreuhú ukážkovú debatutu sme si vybrali tézu 
v znení: Táto vláda by posielala najlepších učiteľov do 
najslabších škôl. Ide o jedno z riešení, od ktorého si jeho 
proklamovatelia sľubujú zmenšenie kvalitatívnych 
rozdielov medzi jednotlivými školami a minimálne 
zmiernenie nerovnosti v prístupe ku kvalitnému 
vzdelaniu, ktoré je za súčasného stavu determinované 
veľkou sadov faktorov ako bydlisko, spoločenský status, 
finančné prostriedky atď. Zároveň so sebou ale nesie 
množstvo otáznikov, pretože funkčnosť podobného plánu 
nutne závisí na ochote učiteľov prijať a stotožniť 
sa s novým partikulárnym mechanizmom, ktorý by mohol 
mať dopad nielen na ich výkonnosť ale aj na ich 
súkromný život. 

 Nerád by som ale predbiehal obsah samotnej debaty 
a načrtával argumenty jednotlivých strán. Namiesto toho 
by som rád pridal niekoľko upozornení. Napriek všetkým 
očakávaniam sa v nasledujúcej debate nestretneme 
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s nepriestrelným plánom na realokáciu učiteľov. 
Akademická debata si nekladie za cieľ na svoj záver 
predstaviť čo najdokonalejšie riešenie. Vždy keď o debate 
prednášame, tak zároveň upozorňujeme, že akademická 
debata nemá byť o technických aspektoch navrhovaných 
opatrení, ale o princípoch, ktoré za opatreniami stoja. 
A čo je najdôležitejšie, debata, tak ako ju chápu tieto 
elektronické skriptá, je stále vzdelávacím prostriedkom 
slúžiacim na zdokonalenie argumentačných schopností 
zúčastnených aktérov. Hádanie sa o tom, či je potrebné 
premiestňovať päť alebo dvadsať percent učiteľov 
by s argumentmi koncipovanými počas pravidlami 
zadanej pätnásťminútovej prípravy na debatu nikam 
neviedlo. Argumenty by zostávali stále plytké 
a nedokázali by sa dostatočne oprieť o empirické dôkazy. 
Zároveň je nutné si uvedomiť, že akýkoľvek počet 
realokovaných učiteľov by zásadne nezmenil pozitíva 
a negatíva generované plánom vládnej strany. Inými 
slovami, princípy, ktoré stoja za podporovaním alebo 
odmietaním posielania najlepších učiteľov do najslabších 
škôl sa iba kozmeticky zmenia, pokiaľ upravíme 
parametre plánu. Práve schopnosť preniknúť do nich, 
dokázať ich do hĺbky analyzovať a ponúknuť 
ich hodnovernú obhajobu je to, čo sa skrz akademickú 
debatu snažíme študentov naučiť.  

 

 


